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پولاد امین| اگر از آنهایی هســتید که شــبکه های 
مجازی و رسانه های کاغذی را مدام مرور می کنید، قطعا 
با شایعات و حواشی پرشماری که درباره انتخاب بازیگران 
پروژه های گوناگون سینمایی و تلویزیونی و حتی تئاتر 
وجــود دارد، برخورد کرده اید؛ شــایعات دامنه داری که 
از دادن پول و ســرمایه فیلم و ســریال توسط بازیگران، 
اسپانسرینگ و تبلیغ و حتی روابط ناســالم کارگردان 
و تهیه کننده با عوامل و به خصوص بازیگران را شــامل 

می شود.
در این میان روند رو به رشد جوامع و به ویژه امکانات و 
ابزارهای ارتباطی عصر جدید این حواشی و شایعات را وارد 
مراحلی پیشرفته تر و پیچیده تر هم کرده است. شایعات و 
حواشی عجیبی که برخی اوقات باورکردنش بسیار دشوار 

است.
چند وقتی می شــود که در فضای مجازی شــایعاتی 
رواج یافته حاکــی از این که در ســال های اخیر یکی از 
معیارهای تولیدکنندگان آثار تصویری و نمایشی شمار 
دنبال کنندگان و به اصطلاح امروزه فالوورهای بازیگران 
در صفحات مجازی بوده است. به گویش ساده تر؛ یعنی 
بازیگرانی که در صفحات شــخصی خودشــان بیشتر 
پسندیده شده و در کل دنبال می شوند، شانس بیشتری 
برای گرفتن نقش از جانب تهیه کنندگان دارند. شایعه ای 
شگفت انگیز از این رو که کاراکتر و البته ویژگی های هنری 
هنرپیشــگان را نادیده گرفته و همه چیز را در شــمار و 
تعداد دنبال کنندگانی خلاصه کرده است که در بهترین 
تصور ممکن هم نمی توانند در سرنوشت مالی پروژه های 
سینمایی نقش قابل ذکری داشته باشند. این شایعه که 
بیشتر از سوی بازیگرانی مطرح شــده که در سال های 
اخیر در متن سینما و تلویزیون حاضر نبوده اند، ریشه در 
ماجراهایی دارد که می گویند رواج شــبکه های مجازی 
در فضای سینما و تلویزیون ایران باعث شده است. ظاهرا 

داســتان بدین گونه است که تهیه کنندگان می پندارند 
بازیگری که مثلا دو یا سه میلیون دنبال کننده در فضای 
مجازی دارد، شانس بیشتری برای کشاندن این هواداران 
به سالن های سینما یا تئاتر دارد، تا بازیگری که ساکت و 
صامت سرش به کار خودش بوده و تنها و تنها به کارش فکر 
می کند. البته در صحت و درستی چنین تحلیلی می توان 
به درستی تردید کرد و با حساب و کتاب های دقیق ثابت 
کرد که اگر 10 یا حتی 20، 30 درصد از دنبال کنندگان 
فلان بازیگر هم از پروژه ای اســتقبال کننــد، باز تفاوت 
تعیین کننده ای در فروش آن فیلم ایجاد نخواهد شــد. 
شاید این اتفاق در سالن های تئاتر و در اندازه تماشاگرانی 
کــه روزانه بر پانصد نفــر بالغ نمی شــود، بتواند فروش 
تضمین شده ای در اشــل تئاتر ایجاد کند، اما در سینما 
فروش هایی حتی در حد و اندازه پانصد میلیون تومان هم 
که روزی روزگاری می توانست فیلمی را رکوردشکن کند، 
این روزها نمی تواند حتی هزینه های تبلیغاتی فیلم ها را 
هم جبران کند و از این رو است که به نظر می رسد چنین 
شایعاتی بیش از این که ریشــه در واقعیت داشته باشد، 
برساخته های ذهن بازیگران شکست خورده ای است که 
باورشان نمی شود دوره شان گذشته؛ شاید هم هنوز آغاز 
نشده و قرار هم نیســت که آغاز شود و دنبال بهانه هایی 

فرافکنانه برای توجیه شکست خوردن شان هستند.
واقعیت هر چه باشد اما این که چنین شایعه ای در فضای 
سینما رواج داشته باشد و از نظر عده ای هم قابل قبول به 
نظر رسد، رخداد طبیعی و سالمی نیست. برای همین هم 
کوشیده ایم این شایعه را با شــماری از پرکارهای عرصه 
تولید فیلم و نیز شــماری از بازیگران محترم سال های 
اخیر در میــان بگذاریم. آن چه در پــی می آید، تحلیل 
این هنرمندان از شــایعه نقش فروشی تهیه کنندگان و 
کارگردانان است با نگاه به تعداد دنبال کنندگان مجازی 

هنرپیشگان.

واکاوی یک شایعه

 آیا انتخاب بازیگران
 براساس تعداد

فالوورهای آنها صحت دارد؟

این کــه نگاه مان بــه انتخــاب بازیگران براســاس 
فالوور های شان باشد بیشتر به منزله شوخی است. زیرا 
معمولا افراد شناخته شده فالوور های زیاد و حتی دروغین 
دارند؛ چنین پیشنهاد هایی به من نیز شده است. اما مگر 
می شود مبنای انتخاب بازیگری را فالوور ها و فعالیتش در 
فضای مجازی قرار داد. به عنوان مثال برای انتخاب هایی 
که داریم، بگوییم فلان کس 2 میلیون فالوور دارد، برای 
همین از کسی که 250 هزار فالوور دارد، بهتر نقش آفرینی 
می کند. این موضوع بیشــتر  به طنز شباهت دارد. البته 
ممکن است برخی از افراد چنین مسائلی را مطرح کنند 
تا دستمزد ها را بالا ببرند. همچنین باید در نظر داشت که 
برای تهیه کننده و کارگردان استعداد و جای گرفتن در 
نقش در اولویت قرار دارد؛ چنین نگاهی، نگاه دایی جان 
ناپلئونی است. شاید بگویید این موضوع در تئاتر روال شده  

است، باید توجه داشت؛ تئاتر مقوله  جداگانه ای است اما 
این امر در آن هم مرسوم نشده. باید درنظر داشت که تئاتر 
جمع محدودی دارد. برای مثال نمایش اولیور توئیست که 
پربیننده ترین تئاتر تاریخ ایران است اندازه کمترین فیلم 
ایرانی که فروش کرده، تماشاگر نداشته است. تئاتری که 
پر بیننده ترین هم بوده، حال میزان اثرگذاری آن چگونه 
بوده اســت؟ ضمن این که در تئاتر خبری از پول نیست 
و مســائل دیگری را دنبال می کند. به همین جهت تنها 
مبنای بازیگر برای تهیه کننده و کارگردان داستان فیلم، 
مطرح بودن در جامعه و ســینما بسیار موثر است. البته 
آن هم ابتــدا باید دید با نقش ها همخوانــی دارد؛ از نظر 
کاراکتر فیزیک و توانایی بازیگری و درنهایت قطعا اسم 
و رسم هم از اهمیت برخوردار است، اما نه تنها در فضای 
مجازی. به عنوان مثال آقای  هاشم پور، پورعرب، فردین 

و بهروز وثوقی در فضای مجازی فعالیت داشــته اند که 
شناخته شوند. فردین، فردین اســت و از طریق فضای 
مجازی شناخته نشده است. البته باید در نظر داشت که 
فضای مجازی برای تبلیغات کالا، فیلم و موضوع از اهمیت 
بالایی برخوردار است. حتی نسبت به تلویزیون از تأثیر 
دو چندانی برخوردار اســت، اما افراد حرفه ای به فضای 
مجازی بســنده نمی کنند و رزومه افــراد را مدنظر قرار 
می دهند. البته ممکن است، اسپانسر درخواست هایی از 
این دست را داشــته باشد که این موضوع هم بستگی به 

توافق تهیه کننده و کارگردان با اسپانسر مربوطه دارد. 

حسین فرحبخش، تهیه کننده و کارگردان:
این حرف شوخی است

انتخــاب بازیگر برمبنای تعداد فالوور ممکن اســت اتفــاق بیفتد، اما 
به شــخصه از چنین موضوعی پیروی نمی کنم و معمولا برایم مهم است 

که دو چهره اصلــی فیلمم چهره باشــند، چراکه 
معمولا با اســتقبال مردم مواجه می شویم. کسانی 
نقش آفرینــی می کننــد که مــردم حاضرند برای 

تماشای فیلم آنها به سینما بروند.
اما واقعیت آن اســت که برخی از بازیگران گیشه 
دارند، البته پس از انتخاب چهره های اصلی ســعی 
می کنم از بازیگران تئاتر که شایسته اند و می توانند 
نقش آفرینی کنند، اســتفاده کنم، به همین جهت 
برایم مهم نیســت که فعالیت مجازی بالایی داشته 

باشند یا نه، زیرا بسیاری از فالوور ها فیک اند.
به عنوان مثال بازیگری داشته ایم که یک میلیون 
فالوور داشــته، اما برای اکران مردمی فیلم 50 نفر 

هم حضور پیدا نکرده اند.
بازیگران فیلم باید طبق ســلیقه مردم و جذابیت باشــند، به گونه ای 
که این دســته از افراد دارای توانمندی و استعداد 
باشــند. اگرچه شــنیدم می گویند انتخاب بازیگر 

براساس فعالیت مجازی است.
اما من به این موضوع اعتقــادی ندارم و معتقدم 
بازیگرانــی داریم که فــروش بالایــی دارند، ولی 
در فضای مجــازی فعالیــت زیادی هــم ندارند. 
فضــای مجازی و ســینما جایــگاه متفاوتی دارد. 
ســینما بازیگری می خواهد که آنچــه کارگردان 
می خواهد را برآورده کند، در صورتی که بســیاری 
از بازیگرانی که فعالیت مجازی بالایی دارند، بازی 
 مناسبی هم ندارند. فالوور نقشــی در فروش فیلم 

ندارد.

فاطمه صفری | »شــاید بازیگــری آنچنان در 
فضــای مجازی فعالیت نداشــته باشــد و ترجیح 
دهد از هیاهوی این صفحات دور باشــد اما توانایی 
بازی بالایی داشــته باشــد. من از این نوع برخورد 
تهیه کنندگان و فیلمسازان با بازیگران خوب سینما 
بسیار ناراحت می شــوم. این انتخاب ها درصورتی 
از سوی برخی فیلمسازان و تهیه کنندگان صورت 
می گیرد که اکثر طرفداران مجــازی این بازیگران 
تقلبی هستند و این اعداد و ارقام خریداری شده است. 
من به صورت مستقیم با این قضیه برخورد نکرده ام 
اما به عینه دیده ام که بسیاری از دفاتر سینمایی بر 
این اســاس بازیگر انتخاب می کنند.« اینها را مریم 
کاویانی بازیگر ســینما و تلویزیون به میزان گفته 

است، اما به  نظر می رسد کاویانی فضای تئاتر و سینما 
را بیش از حد شــبیه به هم دیده اســت؛ چراکه در 
بسیاری از تئاتر ها تعداد فالوور سرنوشت بازیگران را 
در دست گرفته؛ هرکه تعداد فالوور بیشتری داشته 
باشد، شانس بیشتری هم برای نقش آفرینی دارد؛ 
بدون در نظرگرفتن اســتعداد و توانمندی. نمایش 
ســه خواهر را می توان بارزتریــن مصداق این مهم 
دانست، که آن هم نتوانست از فروش خوبی برخوردار 
شود. البته شاید کمی عجیب به نظر برسد که تعداد 
فالوور برای تبلیغات جایگزین استعداد بازیگری در 
تئاتر شده باشد. اما امری مرســوم شده، چراکه در 
جذب مخاطب بی تأثیر نیست؛ بسیاری از مردم این 
روزها به اخبار منتشرشده در فضای مجازی بسنده 

می کنند و از سایر راه های ارتباطی به دور مانده اند. 
حالا بر فرض مثال، اگر ســلبریتی یــا بازیگر مورد 
علاقه اش در صفحات مجازی فعالیت بیشتری داشته 
باشد، مسلما او را دنبال می کند و به تماشای تئاتر او 
می رود، تا بتواند سلبریتی محبوب خود را از نزدیک 
ببیند. همین موضوع تمایز اصلی میان تئاتر و سینما 
و تلویزیون را به خوبی نشــان می دهد. حال آن که 
تهیه کننده یا کارگردانی فردی را برای نقش آفرینی 
در فیلمی بنا بر فعالیت مجــازی اش انتخاب کند، 
امری بدیهی به  نظر می رسد؛ چراکه برخلاف تئاتر 
که تنها یک ســالن و تعداد محدود تماشاگر دارد. 
فیلم های ســینمایی در سراسر کشــور به نمایش 

درمی آیند، اما دیگر خبری از سلبریتی نیست. 

بهانه گیری بازیگران
معمولا هنرمندانی که درعرصه سینما و تلویزیون 
کمرنگ می شوند، واکنش های متفاوتی از خود نشان 
می دهند. شاید این موضوع ریشه در کمرنگ شدن 
حضورشــان دارد. به طــوری کــه می خواهند با 
حاشیه ســازی نگاه را به خود جلب کــرده و مورد 
توجه قرار گیرند؛ ساناز ســماواتی چندی پیش در 
گفت وگویی وضع افرادی که دعــوت به همکاری 
نمی شوند را در ازدواجشــان دانست و گفت: »اکثر 
هنرمندایی که ازدواج می کنند، کم کار می شــوند؛ 
چرا؟ ما باید از دوستان بپرسیم که طرف وقتی مجرد 
بوده اســت، چه توانایی های هنری داشته که وقتی 
ازدواج می کند، این توانایی ها را از دســت می دهد و 

در کار هنری کم کار می شود؛ نتیجه می گیریم که 
یا طرف از اول هنرمند نبوده و اشــتباهی وارد کار 
شده است؛ با پول و روابط و میهمانی های آنچنانی 
وارد این کار شده یا این که طرف واقعا هنرمند بوده و 
بعدا وارد این داستان ها شده است تا زودتر به اهدافش 
برسد؛ اما صددرصد هم نمی توانیم بگوییم اگر الان 
هرکسی پرکار است؛ بدین شکل کار می کند؛ شاید 
با لطف خداوند؛ تلاش و استعداد خودش از کنار مافیا 
و پول و روابط کثیف عبور کرده است.« البته پیش 
از سماواتی، لیلا بوشهری در این زمینه ابراز تأسف 
کرده بود، اما موضوع جالــب آن که، این صحبت ها 
درحالی شده است که بســیاری از بازیگران کم کار 
سینما و تلویزیون عقیده ای متفاوت را دنبال کرده و 

باور دیگری دارند، زیرا زمانی بخت با فردی یار است 
و روز دیگر با فرد دیگری. پس نباید بهانه هایی چون 
ازدواج یا تعداد فالوور ها و چنین موضوعاتی را دلیلی 
بر کم کاری بازیگران دانست. اگر بخواهیم مثالی در 
این زمینه بزنیم؛ لیلا حاتمی نه تنهــا ازدواج کرده 
و فعالیت مجازی اش به  صورت چشــمگیر نیست، 
بلکه روز به روز بیشتر از این هنرمند حاذق دعوت به 
همکاری می شود و موفقیت های خود را یکی پس 
از دیگری پشت سر می گذارد. مریم سعادت بازیگر 
نسبتا قدیمی سینما و تلویزیون نه تنها از این موضوع 
شــکایتی ندارد؛ بلکه این موضوع را در بین جوانان 
جست و جو می کند که شاید میزان فعالیت مجازی 

بر میزان فعالیتشان تاثیرگذار باشد. 

حاشیه سازی از سر بیکاری

زمزمه هایی  این روزهــا 
دربــاره حضــور بازیگران 
مشــروط بــر فعالیت های 
شــنیده  مجازی شــان 
می شــود، ایــن مســأله 
صحبت هایــی  یــادآور 
اســت که برخی می گویند 
دعوت  بازیگــر  خانم های 
بــه کار نمی شــوند، برای 
این که جواب رد به یک عده 
این طور  درواقع  می دهند، 
نیست. شغل ما به گونه ای 
اســت که بــه هیچ یک از 
این مباحث ربطــی ندارد 
و تنهــا به توانایــی بازیگر 

برمی گردد.
هیچ کــس نمی توانــد در جهت بیشــتر 
دیده شــدن یا همکاری بیشــتر با بازیگران 
تأثیرگذار باشــد. البته در ابتدا ممکن است 
برای بیشــتر دیده شــدن بازیگــری قدم 

برداشــته شــود، اما پس 
از مدتــی ایــن موضوع به 
توانایی بازیگر و به عبارتی 
کاری که انجــام می دهد، 
فضای  نــه  برمی گــردد، 
مجازی و... هیچ کدام تأثیر 
نــدارد، هر کســی در این 
حرفــه فعالیــت می کند، 
ممکن اســت برای زمانی 
ورود به ایــن عرصه برای 
دیده شدن فالوور های زیاد 

داشته باشد.
اما برای ادامــه فعالیت 
حرفه ای چنیــن راه هایی 
بسیاری  اســت.  بی فایده 
از بازیگران هســتند کــه در فضای مجازی 
فعالیت زیادی دارند و حتی برای خود تبلیغ 
می کنند، اما کسی از آنها دعوت به همکاری 
نمی کند. ایــن حرفه تنهــا نیازمند توانایی 

بازیگری است ولا غیر.

فعالیت مجــازی و تعداد 
فالوورهــای اینســتاگرم را 
نمی تــوان معیــاری بــرای 
انتخاب بازیگــر قرار داد. من 
در صفحه ، هم فعالیت بالایی 
دارم و هم فالوور های نســبتا 
زیاد، اما دعــوت به همکاری 
نمی شــوم. باید پذیرفت که 
بازیگــری فرازوفرود هایــی 
دارد؛ یک ســال بر وفق مراد 
بازیگری اســت و ســالی نه. 
همیشه بهار یک نفر نیست، 
موضوعی که در سراسر دنیا 
وجــود دارد. اکنون بازیگران 
بــا قابلیت هایی کــه دارند 

پا به عرصه ســینما می گذارنــد، در صورتی که 
10 سال گذشته به این شکل نبود، برای همین 
دوستانی که حالا به سینما ورود پیدا می کنند، 
تئاتری هــا و تحصیلکرده ها هســتند؛ زحمت 
کشیده اند و ملاک انتخاب شان زیبایی نیست، 

بنابرین اســتعدادها هستند 
که مورد توجه قرار گرفته اند، 
نه فعالیــت مجــازی، البته 
هنرمنــدی کــه در فضای 
مجازی حضور دارد، نباید به 
رســالتش ضربه بزند. برخی 
می گویند ازدواج مانعی برای 
بازیگری اســت، در صورتی 
که این طور نیســت، نیمی از 
بازیگران مــا متاهلند و هنوز 
از آنهــا دعوت بــه همکاری 
می شــود؛ هنرمندانی موفق. 
بایــد پذیرفت کــه این کار 
فرازوفرودهایی دارد که باید 
آن را پشــت ســر گذاشت، 
تا این دوران طی شــود و اگر افــراد از توانایی 
برخوردارند، مجددا دعوت به همکاری شــوند و 
نقش آفرینی کنند. البته گله مندبودن بازیگران 
امری طبیعی اســت، من هم زمانی که جوان تر 

بوده ام از این موضوع گله مند بوده ام. 

موضوع انتخاب بازیگر براســاس فعالیت 
مجازی و تعداد فالوور هــا را نمی توان معیار 

انتخاب بازیگر دانست.
البتــه چنین موضوعی تاکنــون برای من 
پیش نیامده که بخواهم بازیگران را براساس 
تعداد فالوور ها و فعالیت مجازی شان انتخاب 
کنم. همچنین باید در نظر داشــت که شأن 

بازیگر بر چنین موضوعاتی ارجحیت دارد.
به همیــن جهت فکــر نمی کنــم دیگر 
تهیه کننــدگان و کارگردانان چنین مبنایی 

را درنظر بگیرند.
زیرا هــر تهیه کننــده و کارگردانی برای 
انتخاب بازیگــران ابتدا اســتعداد و قریحه 
بازیگری را مورد ســنجش قــرار می دهد، 
سپس بازیگر مورد نیاز برای نقش مربوطه را 
انتخاب می کند؛ این موارد یکی از ملزومات 

فیلم های خوب است.
همچنین از نظر من شــأن بازیگر بر همه 
این مقــولات ارجحیــت دارد و براســاس 
توانایی و قابلیت بازیگــران انتخاب ها انجام 

 می شــود، نه تعداد فالوور هــا و فعالیت های 
مجازی.

سعید خانی، تهیه کننده :
خیلی از بفروش ها فعالیت مجازی ندارند

پرستو صالحی، بازیگر:
به استعداد توجه می شود، نه فعالیت مجازی

سیما تیرانداز، بازیگر سینما و تلویزیون :
در شغل ما توانایی حرف اول را می زند

محمد رضوی، تهیه کننده :
شأن بازیگر بالاتر از اینهاست
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